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کوتاه اقتصادی

تسلیت

جناب آقای محمدرضا صفری
درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت گفته و برای آن مرحوم 
علو درجات و برای جنابعالی و سایر بازماندگان از خداوند 

متعال صبر و تندرستی آرزومندیم.
محمد محسنی نیا- عباس قلی زاده-محمدعلی طاقداریان

وزی�ر اس�بق اقتص�اد ب�ا 
انتق�اد تلویح�ی از اظهارات 
بانک مرکزی  ارزی رئیس کل 
هم اکن�ون  داش�ت:  اظه�ار 
22میلیارد دلار ارز در خانه ها 
اقتص�ادی  ش�رکت های  و 

نگهداری می شود.
داود دانش جعفری با اشاره به 
افزایش س��فته بازی در بازارهای 
ارزی س��ال گذش��ته اف��زود: در 
حالی که ارز برای واردات اس��ت 
ع��ده ای برای حفظ ارزش دارایی 
خود به خرید آن اقدام کردند به 
طوری که طبق برآوردهای بانک 
مرکزی حدود 18 میلیارد دلار ارز 
در خانه ها و شرکت های اقتصادی 
ذخیره شد. این در حالی است که 
اکنون پیش بینی می شود با خرید 
مردم حدود 22 میلیارد دلار ارز از 
چرخه اقتصادی خارج شده باشد.
دانش جعفری با بیان این که 
اقتصاد در یک سو با کاهش منابع 
ارزی و از س��وی دیگر با اختلال 
در ورود منابع حاصل از صادرات 

غیرنفتی روبه رو شده است، بیان 
ک��رد: در این حالت بس��یاری از 
صاحبان ارزهای حاصل از صادرات 
غیرنفتی سعی می کنند تا منابع 
ارزی خود را به کشور وارد نکنند 
چرا که با نگه��داری در خارج از 
کشور امکان استفاده بهتری برای 

آنها وجود خواهد داشت.
وی اثر تحریم ه��ا بر اختلال 
نقل و انتقال منابع ارزی را مهمتر 
از کاهش این درآمدها عنوان کرد 
و گفت: شاید یک مسئول دولتی 
از وجود ذخایر ارزی خبر دهد اما 
مهم این اس��ت که چه میزان از 
این منابع را می توان در ش��رایط 
تحریم جابه جا کرد بنابراین اکنون 
حمل ونقل ارزی از مشکلات بزرگ 

دولت است.
دانش جعفری در ادامه با بیان 
این که اکنون این س��وال مطرح 
است که کاهش نرخ ارز می تواند 
اقدام مناسبی باشد یا خیر؟ اظهار 
کرد: اگر بتوان نرخ ارز را کاهش 
داد بسیار خوب است اما باید قبل 

از آن به این سوال پاسخ داد که آیا 
اقتصاد کشور توانایی پایین آوردن 

نرخ ارز را دارد؟
وی تصریح کرد: سیستم ارزی 
کش��ور یعنی نظام ارزی ش��ناور 
مدیریت ش��ده، به این معناست 
ک��ه دولت بای��د بتوان��د تمامی 
تقاضاها ب��رای نرخ اعلامی ارز را 
پاسخ دهد که در صورت کاهش 
افزایش چشمگیری خواهد یافت. 
او معتقد اس��ت که در سال هایی 
که نرخ ارز بی��ش از حد معقول 
پایی��ن نگه داش��ته ش��د، نوعی 
تولیدزدای��ی و بیم��اری هلندی 

اقتصاد را فرا گرفت.
دانش جعف��ری همچنی��ن با 
اشاره به تحولات ارزی در دو هفته 
اخیر گفت: در این مدت عرضه ارز 
خانگی به دلیل نگرانی از کاهش 
قیمت ارز با توجه به اتفاقاتی که 
ممکن بود در نیویورک رخ دهد 
در ب��ازار افزایش و نرخ ارز نیز تا 
ح��دودی کاهش یاف��ت اما پیام 
مصاحبه رئیس کل بانک مرکزی 

این بود که بازار چندان به سمت 
کاهش قیمت دلار نرود.

وی ب��ا بی��ان این ک��ه بانک 
مرک��زی می توانس��ت پیام خود 
را ب��ه گونه ای دیگر ب��ه بازار ارز 
منتقل کن��د ادامه داد: اگر بانک 
مرک��زی در زمان افزایش عرضه 
ارز اقدام ب��ه خرید و جمع آوری 
این منابع با قیمت پایین می کرد 

اقدام مناسب تری بود.
این اقتصاددان با اشاره به این 
که با توجه به عرضه ارزهایی که 
خانگی بودند اگر روند عرضه ارز 
کنترل نمی ش��د و بانک مرکزی 
دخال��ت نمی ک��رد بی تردید این 
عرض��ه و کاهش قیم��ت پایدار 
نبود گفت: این در حالی است که 
حتی اگ��ر کل 22 میلیارد دلار 
ارزهای خانگی وارد بازار می شد 
تنها منابع سه ماه اقتصاد ایران را 

تامین می کرد.
وی تاکی��د کرد: اگر با عرضه 
ارز خانگ��ی کاه��ش ن��رخ ارز تا 
2500 توم��ان پیش می رفت به 

این معنا بود که آیا بانک مرکزی 
قادر به پاس��خگویی به تقاضای 
عظی��م با این نرخ ب��ود؟ که باید 
گفت خیر، چ��را که هیچ اتفاقی 
در عرضه ارز نفتی نیفتاده بود و 

ادامه دار نبود.
به گزارش ایسنا، دانش جعفری 
کاهش نرخ دلار تا 2500 تومان و 
کمتر از آن را دارای عواقب زیادی 
برای اقتصاد دانست و گفت: برخی 
در اظه��ارات خود بر کاهش نرخ 
ارز تا 1226 تومان تاکید می کنند 
این در حالی است که نرخ 1226 
یعنی 150 میلیارد تقاضای ارز در 
حالی که چنین ارزی در کش��ور 

وجود ندارد.
وی تصریح ک��رد: اگر بتوان 
توضیح داد که چرا بانک مرکزی 
ناچار به افزایش نرخ ارز در سال 
قبل ش��د آنگاه می توان گفت به 
هم��ان دلیل نیز اکن��ون امکان 
بازگش��ت بانک مرکزی به قبل 
و ارائ��ه ارز 1226 تومانی وجود 

ندارد.

دانش جعفری:

22 میلیارد دلار ارز در خانه ها 
و شرکت ها نگهداری می شود

اگر قرار اس�ت حذف یارانه ه�ای دهک های بالای جامعه اتفاق بیفتد 
باید این کار از نمایندگان مجلس و وزیران آغاز شود.

نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و س��رعین در مجلس ش��ورای اس��لامی در 
گفت وگ��و با خبرنگار فارس در اردبیل اظهار داش��ت: م��ا از روز اول اجرای طرح 
هدفمندی یارانه ها بر سبک و سیاق فعلی را با ایراد وارد می دانستیم چرا که باید 
طبقات پایین جامعه از یارانه برخوردار شوند نه این که گردن کلفت ها بخواهند از 

این طریق پولی به جیب بزنند.
منصور حقیقت پور افزود: اگر از روز اول هدفمندی یارانه ها درست اجرا می شد 
امروز مشکلات متعدد را نداشتیم در حالی که ضرورت دارد اقشار آسیب پذیر که 

میزان درآمدشان کمتر از 100 هزار تومان است از این مزیت برخوردار باشند.
ای��ن نماینده مجلس ادامه داد: بنده معتق��دم نه تنها به دهک بالای جامعه 
یارانه پرداخت نش��وند بلکه باید 5 دهک بالای جامعه در پرداخت یارانه انصراف 
داده و یا حذف ش��وند و 5 دهک پایین جامعه نیز به زوج و فرد تقس��یم ش��ود تا 

3 دهک پایین یارانه بیشتر و 2 دهک متوسط یارانه کمتر از آنها دریافت کنند.
حقیقت پور همچنی��ن گفت: به جای این پرداختی ها باید در حوزه درمان با 
تخصیص یارانه طوری عمل کنیم که همه از خدمات بهداشتی و درمانی رایگان 

به ویژه در مناطق روستایی و دورافتاده بهره مند شوند.
نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و س��رعین در مجلس ش��ورای اسلامی ابراز 
داش��ت: دولت و مجلس مصمم به حذف یارانه دهک های بالای جامعه هستند و 
بنده پیشنهاد می کنم نمایندگان مجلس اعضای دولت، وزیران، رئیسان سازمان ها 

و استانداران و فرمانداران در اولویت حذف یارانه ها باشند.

نماینده مردم اردبیل:
حذف یارانه ها باید از وزیران
و نمایندگان مجلس آغاز شود

عضو ناظر ش�ورای رقابت 
قیم�ت  آزادس�ازی  گف�ت: 
خودروهای داخلی مشروط بر 
تولید منطبق با استانداردهای 

جهانی است.
عیس��ی امامی در گفت وگو با 
فارس افزود: اگر س��طح کیفی و 
ایمن��ی خودروهای داخلی پایین 
باش��د ولی قیمت آنها بالا باشد، 
در ح��ق مصرف کنن��ده اجحاف 

خواهد شد.
تقاض��ای  م��ورد  در  وی 
تعیین قیمت  برای  خودروسازان 
جدی��د خودروها بر اس��اس نرخ 
تورم 6 ماهه، گفت: درست است 
که تورم افزایش یافته و این مسئله 
بر تولید همه محصولات تاثیرگذار 
ب��وده ولی زمانی می توان افزایش 
قیم��ت خ��ودرو را پذیرف��ت که 
این تولیدات، استانداردهای قابل 

قبولی را دارا باشند.
وی ادامه داد: این در شرایطی 
است که رئیس سازمان استاندارد 
از کیفیت خودروها ناراضی است، 
پس در این حالت افزایش قیمت 
خودرو مسئولیت سنگینی دارد و 
به ضرر مصرف کننده خواهد بود.

عض��و ناظر ش��ورای رقابت با 
بیان اینکه صنعت خودروس��ازی 

تحت  تاثی��ر حمایت های دولتی 
اس��ت، گفت: قیمت خودرو فشار 
زی��ادی را ب��ه مصرف کننده وارد 
می کند و علاوه بر این، هزینه های 
جبران ناپذیر و مشکلات ایمنی را 

به همراه دارد.
امامی افزود: خودروهای ایرانی 
نه تنها اس��تانداردهای جهانی را 
دارا نیس��تند، بلکه از نظر رعایت 
استانداردهای ایمنی نیز با مشکل 

روبرو هستند.
وی با بی��ان اینک��ه در حال 
حاض��ر خودروه��ای تولید داخل 

ایمن��ی لازم را ندارند، گفت: این 
خودروها از نظر کیفیت نیز قابلیت 
رقابت با خودروه��ای خارجی را 
ندارن��د و وجود ب��ازار انحصاری 
باعث شده که کیفیت آنها ارتقاء 

نداشته باشد.
ب��ه گفت��ه وی، خودروه��ای 
ایرانی قابلیت رقابت در بازارهای 
جهان��ی را ندارند و در صورتی که 
واردات خودرو فعال شود، صنعت 
خودروی ایران از بین خواهد رفت.
امام��ی ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه 
فاقد  تولید داخ��ل  خودروه��ای 

ایمن��ی  و  لازم  اس��تانداردهای 
ب��الا هس��تند، تصریح ک��رد: در 
جلس��ه ش��ورای رقابت، بر لزوم 
ارتقاء اس��تانداردهای خودروهای 
داخلی تاکید ش��د، زی��را اگر این 
خودروها فاقد استانداردهای قابل 
قبول باشند صنعت خودروسازی 
نمی توان��د از قیمت گ��ذاری آزاد 

برخوردار شود.
امامی با اشاره به جلسه اخیر 
شورای رقابت اظهار داشت: در این 
جلسه، بر لزوم اجرا شدن مصوبات 
تاکید کردیم و اعضا نیز خواستار 

تجدیدنظر در برنامه های شورای 
رقابت شدند.

وی ب��ا بیان اینکه در جلس��ه 
اخیر ش��ورای رقاب��ت بحثی در 
مورد قیمت گذاری مگان، تندر90 
و پ��ژو 206 مطرح نش��د، گفت: 
برای تصمیم گیری جدید در مورد 
صنعت خودرو توس��ط این شورا، 
باید ابت��دا مصوبات قبلی اجرایی 
ش��وند و این مصوب��ات ضمانت 

اجرایی داشته باشند.
عض��و ناظر ش��ورای رقابت با 
بیان اینکه مصوبات قبلی شورای 
رقاب��ت خروجی خاصی نداش��ته 
افزود: تا زمانی که مصوبات قبلی 
به طور کامل اجرایی نش��ود و از 
برای کنترل  قانونی  مکانیزم های 
صنع��ت خودروس��ازی برخوردار 
نباش��یم، ص��دور مصوبات جدید 

فایده ای نخواهد داشت.
امامی تاکید ک��رد: خودروی 
ملی بای��د ش��اخص های ملی را 
دارا باشد و در عین حال، قابلیت 
رقابت و تولی��دات خارجی را نیز 

داشته باشد.
وی افزود: شورای رقابت باید 
به دنبال اجرایی ش��دن مصوبات 
قبلی خود باش��د و برای این کار 

از جایگاه قانونی برخوردار شود.

عضو ناظر اعلام کرد

شرط شورای رقابت برای آزادسازی قیمت خودرو

مدیرعامل جدید بانک مسکن 
گف�ت: وام 30 میلیون�ی خری�د 
مسکن در دستور کار شورای پول 

و اعتبار است.
محمدهاشم بت شکن در گفت وگو 
با فارس در پاس��خ به این س��وال که 
پیش��نهادی که بانک مسکن برای وام 
خرید مس��کن ارائه کرده، چه میزان 
اس��ت، گفت: پیش��نهادی ک��ه بنده 
ش��نیده ام در ح��د 30 میلیون تومان 
اس��ت به هر حال باید صبر کرد و دید 
که شورای پول و اعتبار چه تصمیمی 

می گیرد.
وی در پاس��خ به این س��وال که 
آی��ا موافقید که پرداخت وام مس��کن 
از انحصار بانک مس��کن خارج ش��ود، 
اف��زود: در حال حاض��ر نیز انحصاری 
برای پرداخت تسهیلات مسکن وجود 
ندارد، چرا که مابقی بانک ها طبق بسته 
سیاستی نظارتی بانک مرکزی مقداری 
از تس��هیلات و وام خ��ود را در حوزه 
ساخت و خرید مسکن اعطا می کنند.

وی ادام��ه داد: در اص��ل می توان 
گف��ت، در حال حاضر انحصاری برای 
پرداخت تس��هیلات در سایر بانک ها 

وجود ندارد.
بت شکن در پاسخ به این سوال که 
آیا شما موافق افزایش سقف تسهیلات 
خرید یا ساخت مسکن هستید، گفت 
ای��ن ی��ک تصمیم اقتصادی اس��ت و 
باید دید که ش��ورای پول و اعتبار به 
عنوان رکن تصمیم گیر ش��بکه بانکی 
که همه ابعاد قضیه و تاثیر آن بر روی 
متغیرهای کلان اقتصادی را می بیند، 

چه تصمیمی می گیرد.
مدیرعام��ل بانک مس��کن گفت: 
علی القاعده باید تناس��بی در این بین 
باش��د و فکر می کنم که شورای پول 
و اعتب��ار تصمیم خواهد گرفت و الان 
این موضوع در شورای پول و اعتبار در 

جریان است.

مدیرعامل جدید بانک 
مسکن خبر داد

پیشنهاد وام
 30 میلیونی خرید مسکن 

به شورای پول و اعتبار

رئی�س س�ابق هی�ات عامل 
صن�دوق توس�عه مل�ی آخرین 
موجودی صندوق را 54/6 میلیارد 
دلار عن�وان کرد و گفت: تاکنون 
تامین مالی 376 پروژه به ارزش 
23/6 میلی�ارد دلار را صن�دوق 

توسعه ملی پذیرفته است.
محمدرضا فرزین صبح دیروز در 
مراسم تودیع خود و معارفه سیدصفدر 
حس��ینی، رئیس هیات عامل جدید 
صندوق توس��عه ملی ک��ه با حضور 
رئی��س دفت��ر رئیس جمه��ور انجام 
ش��د، اظهار داش��ت: صندوق توسعه 
ملی صندوق بخش خصوصی اس��ت 
و وظیفه تثبیت کنندگ��ی اقتصاد را 
دارد، منابع آن را باید برای نسل های 
آینده حفظ و به سرمایه های پربازده 

حفظ کرد.
برگ��زاری همای��ش  از  فرزی��ن 
صندوق توسعه ملی با حضور نهادهای 
بین المللی مانند صندوق بین المللی 
پول، اوپک و بان��ک جهانی خبر داد 
و گف��ت: ای��ن همایش آب��ان ماه در 
کیش برگزار می شود در این همایش 
تلاش داریم که صندوق توسعه ملی 
ای��ران را به دنیا معرفی و فرصت های 

سرمایه گذاری را پیدا کنیم.
وی گفت: صندوق در حال حاضر 
عضو مجمع صندوق های ثروت ملی 
است و مجمع این صندوق ها در سال 

2015 در ایران برگزار خواهد شد.
رئی��س س��ابق صندوق توس��عه 
ملی افزود: منش��ور اخلاقی صندوق 
را تدوین کردیم این منش��وری است 
که همه صندوق های دنیا دارند و در 
آن اعلام می شود که صندوق در چه 

حوزه ای سرمایه گذاری نمی کند.
وی گفت: این باعث ش��د س��ال 
گذشته رتبه شفافیت ما 29 رتبه ارتقا 
یابد و الان به لحاظ شفافیت رتبه 31 

را داریم و به عدد 5 رسیدیم.
فرزی��ن ادام��ه داد: ب��ه لح��اظ 
دارایی صندوق توس��عه ملی در بین 
صندوق ه��ای ثروت مل��ی دنیا رتبه 
20 را دارد. مجم��وع واریزی از محل 
مالی نفت، گاز و میعانات گازی 50/6 
میلیارد دلار بوده و در شرایط سخت 

س��ال های اخیر که روزهای مبادای 
کش��ور بود منابع صندوق جایگزین 

فاینانس )وام( های خارجی شد.
وی گفت: بر این اس��اس تاکنون 
10 میلیارد دلار به نفت، 3/4 میلیارد 
دلار به پتروشیمی، 2/4 میلیارد دلار 
ب��ه نیروگاه ه��ا و یک میلی��ارد دلار 
به صنایع س��یمانی اختص��اص داده 

شده است.
وی مجم��وع پروژه های پذیرفته 
ش��ده توسط صندوق را تاکنون 376 
پ��روژه ب��ه ارزش 23/6 میلیارد دلار 
عن��وان کرد. بنابراین گزارش:  رئیس  
دفتر رئیس جمهور با اش��اره به اینکه 
نبای��د از منابع صندوق توس��عه ملی 
ب��رای پرداخت های ریالی اس��تفاده 
کنیم، گفت: فش��ار برای استفاده از 
صندوق توسعه ملی در گذشته بوده 
و در آین��ده هم خواه��د بود. محمد 
نهاوندیان در این مراس��م از زحمات 
رحی��م قربانی و محمدرضا فرزین دو 
مدیرعامل سابق صندوق توسعه ملی 
تشکر کرد و گفت: الحمدلله صندوق 
توس��عه ملی ب��ه عنوان نه��ادی که 
دلسوزان نظام معتقد بودند باید شکل 
بگیرد، تحق��ق یافت و الان به عنوان 
یک امانت ملی از دست امینی به امین 

دیگر به ودیعه گذاشته می شود.
وی ادامه داد: فرصتی که در تغییر 
مدیری��ت پیش می آید فرصت خوبی 
برای بازنگری اس��ت هم برای توجه 
مجدد به فلس��فه تشکیل و هم برای 

تصحیح مسیر است.
نهاوندیان خاطرنشان کرد: فلسفه 
تش��کیل صندوق توسعه ملی تبدیل 
س��رمایه زیرزمینی به س��رمایه روی 

زمین و مولد بود، این فلسفه نه تنها 
تکان نخورده که تقویت شده است.

وی گفت: اتفاقاتی که اکنون در 
ب��ازار انرژی می افتد و از آن به عنوان 
ش��وک جدید انرژی یاد می کنند در 
حال ایجاد تغیی��ر در طرف عرضه و 
تقاضا اس��ت و در وابستگی آمریکا به 
نفت یک تحول رخ داده که آثار خود 

را در انرژی دنیا خواهد گذاشت.
رئیس  دفتر رئیس جمهور ادامه 
داد: م��ا بای��د هرچه س��ریع تر منابع 
فسیلی را تبدیل به سرمایه های دیگر 
کنیم از طرف دیگر اقتصاد پرجمعیتی 
مثل ایران سیاست انرژی اش نمی تواند 
مثل سایر کش��ورهای کوچک و کم 
جمعیت باش��د، چرا ک��ه ما با الزامی 

مانند ایجاد اشتغال مواجهیم.
نهاوندی��ان ادامه داد: هدف دیگر 
این بود که م��ا حتما باید اتکای هم 
اقتص��اد ملی و هم بودجه دولت را به 
درآم��د نفت کم کنیم و الان فرصتی 
است که ببینیم چه مقدار در این راه 

موفق بوده ایم.
وی تصریح کرد: 8 س��ال قبل، از 
نظر درآمد نفتی بی نظیر بوده است و 
الان وقت آن است ببینیم وقتی درآمد 
ما افزایش می یابد اتکای ما به درآمدها 
کم می شود و آیا برای اصلاح ساختار 

بودجه کار کرده ایم.
نهاوندی��ان اضافه کرد: 8 س��ال 
آینده هم به  س��رعت خواهد گذشت 
و دیگران م��ا را ارزیابی خواهند کرد 
که آیا موفق بوده ایم یا دچار روزمرگی 
ش��ده ایم، آیا در  مسیر ساختاری کار 
کرده ایم یا اینکه به جای حاشیه ها به 

مدیریت پرداخته ایم.

رئیس سابق هیات عامل خبر داد
تامین مالی 376 پروژه توسط صندوق توسعه ملی

همزمان با گشایش اجلاس 
اقتصادی آپک در اندونزی یک 
دیپلم�ات س�نگاپوری غیبت 
اوباما در این نشس�ت را مایه 

شکست آمریکا دانست.
دیپلمات  مبوبانی"  "کیش��ور 
سابق سنگاپوری با اشاره به تاثیر 
غیبت اوباما در نشست مذکور به 
شبکه تلویزیونی الجزیره انگلیسی 
بال��ی گفت: ای��ن غیبت  از جنبه 
منافع مل��ی آمریکا ی��ک فاجعه 
بزرگ برای این کش��ور محسوب 

می شود. 
وی در توضی��ح عل��ت ای��ن 
شکس��ت گفت:در س��ال 1980 
س��هم آمریکا از تولی��د ناخالص 
داخل��ی جه��ان 25 درصد بود. و 
س��هم چین 2/2دهم درصد بود. 
در س��ال 2017 ، یعن��ی س��ه تا 
چه��ار س��ال بعد س��هم چین به 
18درصد می رسد و سهم آمریکا 
17/6درصد خواهد بود.به عبارت 
دیگر تا چند س��ال دیگر ، آمریکا 
در رده دوم جهانی قرارمی گیرد. 
از این رو الان وقت آن اس��ت که 
آمریکا منافع و نفوذ خود را دراین 

منطقه حفظ کند. 
ای��ن دیپلمات با بی��ان اینکه 
معاه��ده "تی تی پ��ی " که یک 
اس��ت  تجاری  پیش��رفته  پیمان 
ومنافع ملی آمری��کا را هم در بر 
دارد قرار اس��ت در اجلاس آپک 
منعقد شود،گفت : از این رو اوباما 
باید اینجا حضور می یافت. غیبت 
اوبام��ا ب��رای به نتیجه رس��اندن 
بزرگتری��ن معاهده تج��اری دنیا 
مایه پسرفت و ناکامی برای آمریکا 

محسوب می شود.
اما عل��ت نبود باراک اوباما در 
این اجلاس تعطیلی دولت فدرال 
و اخت��لاف جمه��وری خواهان و 
دمکراتهای آمریکا بر س��ر بودجه 
این کش��ور عنوان شده است. این 

اختلافات موجب شد تا اوباما قید 
حضور در اجلاس مهم آپک را بزند 
و جان ک��ری وزیر خارجه خودرا 
به نشس��ت مذکور بفرس��تد. این 
در حالی اس��ت که رقبای آمریکا 
خصوصا روسیه و چین در سطح 
رئی��س جمهور در ای��ن اجلاس 

شرکت کرده اند.
این نشست حتی آنقدر برای 
چین��ی ها مه��م بوده اس��ت که 
داد،  گزارش  خبرگزاری شین هوا 
این نخس��تین نشستی است  که 
"ش��ی جینپینگ" رئیس جمهور 
جدید چی��ن از زمان ب��ه قدرت 
رس��یدنش در آن ش��رکت کرده 
س��ران  نشس��ت  اس��ت.بهرحال 
21 عضو س��ازمان همکاری های 
)آپک(  آسیا-اقیانوسیه  اقتصادی 
دیروز با سخنرانی ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روس��یه در جزیره 

بالی اندونزی آغاز شد.
پوتین در اظهاراتش با اش��اره  
به غیبت اوباما در این نشست  به 
دلیل تعطیلی دولت فدرال گفت: 
حضور نداشتن باراک اوباما رئیس 
جمه��ور آمریکا در این اجلاس با 
توجه به شرایط دشوار این کشور 
در داخل آمریکا ، طبیعی است. 

وی در عین حال خاطر نشان 
کرد که تبادل اقتصادی در جهان 
باید گسترش یابد و نظام تجاری 

دنیاهم باید تقویت شود. 
رئیس جمهور روس��یه با بیان 
اینک��ه باید به ویژگی های خاص 
هر کش��ور احترام گذاش��ته شود 
گفت :آلودگی محیط زیس��ت به 
توسعه ارتباط دارد و ما باید برای 
حفظ محیط زیست از فناوریهای 
جدید استفاده کنیم. ما باید قوانین 
خود را به گونه ای تغییر دهیم که 
به بهبود فضای س��رمایه گذاری 

کمک کند.
به گ��زارش  خبرگ��زاری ها 
نشست امسال  آپک که موضوع آن 
»آسیا- اقیانوس آرام انعطاف پذیر و 
مقاوم، موتوررشد اقتصادی جهان« 
است بر رش��د اقتصادی پایدار و 
عادلانه، ارتقاء ارتباطات منطقه ای 
و همچنی��ن تعیین جدول زمانی 
برای دس��تیابی به نظام آزاد و باز 
س��رمایه گذاری در منطقه آسیا- 

اقیانوس آرام تأکید دارد. 
براس��اس این گزارش، سران 
21 عضو س��ازمان آپ��ک دیروز و 
ام��روز به مدت 2 روز قرار اس��ت  
پش��ت درهای بس��ته در جزیره 
بالی اندون��زی درباره همکاریهای 
اقتصادی گفت وگو و مذاکره  کنند.
ب��ه گفته »یوری یوش��کاف« 
مش��اور رئیس جمهوری روسیه، 
جلس��ه اول بر روی نقش آپک در 
ارتقا و توس��عه اقتصادی منطقه 

و سیس��تم تج��ارت چندجانب��ه 
متمرکز بود. گفتنی اس��ت سران 
همکاری های  سازمان  کشورهای 
اقتصادی آس��یا- اقیانوس��یه یک 
گ��روه اقتص��ادی از کش��ورهای 
حاش��یه اقیانوس آرام هستند هر 
ساله طی یک همایش تحت عنوان 
»اجلاس سران اقتصادی آپک« با 
یکدیگر ملاق��ات می کنند .مکان 
برگ��زاری ای��ن اج��لاس درمیان 
اعض��ای اقتصادی آپ��ک در حال 
گردش اس��ت. آپک به خاطر این 
سنت خود مشهور است که رهبران 
حاض��ر در آن مطاب��ق با رس��وم 
ملی کش��ور میزبان خ��ود لباس 
می پوشند. اعضای آپک همچنین  
در نشس��ت خود در سال 1994 
در ش��هر بوگ��ور اندونزی اهدافی 
را برای توس��عه و رشد اقتصادی 
تعیین کردند که به اهداف بوگور 

شهرت یافت.
همچنی��ن در حاش��یه ای��ن 
نشس��ت سران کش��ورهای عضو 
سعی می کنند مقدمات توافقات 
اقتصادی با یکدیگر را فراهم کنند 
به طور نمونه امسال نخست وزیر 
استرالیا در حاش��یه این اجلاس  
از امض��ای توافقنامه تجارت آزاد 
می��ان پکن و کانبرا تا یک س��ال 

آینده خبر داد.
تون��ی ابوت ب��ا بی��ان اینکه 
مذاکرات��ی دو جانب��ه را با رئیس 
جمهوری چین در اندونزی  انجام 
داده به خبرنگاران گفت:»مطمئنم 
تا یک سال آینده توافقنامه تجارت 

آزاد را با چین امضا می کنیم«.
امضای سند دوجانبه

 در دیدار لاوروف و کری
از س��وی دیگ��ر وزرای ام��ور 
خارجه روسیه و آمریکا در جریان 
دی��دار خود در اندونزی با امضای 
یک س��ند الحاق��ی تغییراتی در 
توافقنام��ه مراک��ز مل��ی کاهش 

خطرات هسته ای در زمینه کنترل 
تس��لیحات و خلع سلاح با توجه 
به چالش های کنون��ی در جهان 

بوجود آوردند.  
خبرگ��زاری  گ��زارش  ب��ه 
ف��ارس ب��ه نق��ل از خبرگ��زاری 
و  لاوروف  »نووستی«،س��رگئی 
جان ک��ری وزرای ام��ور خارجه 
روسیه و آمریکا در جریان ملاقات 
دیروز خود در حاش��یه نشس��ت 
س��ران کش��ورهای عضو سازمان 
همکاری ه��ای اقتصادی آس��یا و 
اقیان��وس آرام )آپ��ک( در جزیره 
بال��ی )اندون��زی( س��ند الحاقی 
در خص��وص ایج��اد تغییراتی در 
توافقنامه دوجانبه مربوط به مراکز 
ملی برای کاهش خطرات هسته ای 
امضاء کردند تا این سند مطابقت 
بیش��تری با چالش ه��ا و واقعیت 

جهان امروز پیدا کند. 
توافقنامه مربوط به تاس��یس 
مراکز ملی با هدف کاهش خطرات 
هس��ته ای در س��ال 1987 بین 
روس��یه و آمریکا به امضاء رسید 
که بر اساس این سند، در آن زمان 
اتحاد جماهیر ش��وروی )و بعد از 
آن هم دولت فدراس��یون روسیه( 
و ایالات متح��ده چنین مراکزی 
را بوجود آورند که فعالیت رسمی 
آنها در جهت کنترل تس��لیحات 
راهب��ردی تهاجمی در اواخر دهه 
80 و اوایل دهه 90 آغاز ش��د. در 
راستای فعالیت این مراکز، روسیه 
و آمری��کا به مهمتری��ن مکانیزم 
در زمین��ه کنترل تس��لیحات و 

خلع سلاح جهانی تبدیل شدند. 
همکاری روس��یه و آمریکا در 
ای��ن زمینه، از جمل��ه مهمترین 
عرصه ه��ای مش��ارکت راهبردی 
دو کش��ور محس��وب می شود که 
برای ه��ر دو طرف و تامین ثبات 
راهبردی در جهان اهمیت زیادی 

دارد.

همکار محترم جناب آقای واحد ظفری
مصیبت درگذش��ت ابوی گرامیتان را تس��لیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واس��عه الهی و برای شما و دیگر 

بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان
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همکار محترم جناب آقای محمدرضا صفری
مصیبت درگذش��ت ابوی گرامیتان را تس��لیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واس��عه الهی و برای شما و دیگر 

بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

همکار محترم جناب آقای واحد ظفری بلاسی
ضایعه درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض نموده، ما را در غم خود شریک بدانید.
سرپرست و پرسنل حفاظت فیزیکی مؤسسه کیهان

جناب آقای محمدرضا صفری
سرپرست محترم نمایندگی موسسه کیهان در استان خراسان رضوی

با کمال تاس��ف و تاثر درگذش��ت ابوی گرامیتان را به جنابعالی و خانواده 
محت��رم تس��لیت ع��رض نموده، ب��رای آن مرح��وم علو درج��ات و برای 

بازماندگان صبر و شکیبایی مسئلت داریم.
مدیریت و کارکنان امور بازرگانی و تولید آگهی ها

همزمان با گشایش نشست سازمان همکاری های اقتصادی آسیا – اقیانوسیه اعلام شد

غیبت اوباما در اجلاس آپک شکست آمریکاست 

* س��ری جدی��د قبض های تلفن ثابت از ام��روز در حالی صادر 
می ش��ود که بالاخره پس از کش و قوس های فراوان، تعرفه این 
بخش دستخوش تغییر شده و افزایش پیدا کرده است. پیش از 
این مظفر پوررنجبر مدیر عامل ش��رکت مخابرات ایران از صدور 
سری جدید قبض های تلفن ثابت از 15 مهر ماه خبر داده و گفته 
ب��ود که در این قبض ها تعرفه هر دقیقه مکالمه با تلفن ثابت از 

44/7 ریال به 58/7 ریال خواهد رسید.
* حس�ین س�لطان محمدی معاون مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت شد. منوچهر 
طاهایی، رئیس روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با صدور حکمی حس�ین سلطان محمدی 
را ب�ه س�مت معاون ای�ن مرک�ز منصوب ک�رد. درحکم 
سلطان محمدی آمده است: امید است با توکل به خداوند 
متعال  و با توجه به اختیارات تفویض شده در حوزه اجرایی، 
تبلیغات و پژوهش و همچنین در راستای تبیین اهداف و 
سیاس�ت های دولت تدبیر و امید در حوزه صنعت، معدن 
و تج�ارت در تعامل با روابط عمومی های تابعه و همکاری 

مشترک با ذی نفعان وزارتخانه موفق و موید باشید.
* شاخص بورس تهران در معاملات دیروز با فراز و فرود زیادی 
مواجه شد و در نهایت به رشد محتاطانه 21 واحدی رضایت داد 

و مجدداً 67 هزار واحدی شد.
* کارگزاران روس�تایی ش�رکت مخابرات ایران دیروز در 
مقابل س�اختمان ش�رکت مخابرات ایران در بلوار سردار 
جنگل تجمع کردند. آنها خواس�تار بیمه و انعقاد قرارداد 

مستقیم با مخابرات طبق بودجه سال جاری هستند.
* با حکم رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار، علی س��عیدی، 
عضو هیئت مدیره و معاون اجرایی سازمان بورس به سمت معاون 
نظارت بر نهادهای  مالی سازمان منصوب شد. علی صالح آبادی 
رئیس سازمان بورس همچنین در حکمی، قاسم محسنی، عضو 
هیئ��ت مدیره س��ازمان را که تا پیش از این، در س��مت معاون 
نظارت بر نهادهای مالی فعالیت می کرد، به سمت رئیس کمیته 
برنامه ریزی، سیاس��ت گذاری و مدیریت ریس��ک سازمان بورس 

منصوب کرد.
* نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکید بر قطع 
دس�ت دلالان گفت: مش�کلات بازار پتروشیمی ناشی از 
عوامل خارج از بورس کالاست.  وی افزود: بهترین مکانیزم 
برای کشف واقعی و عادلانه قیمت محصولات پتروشیمی، 

مکانیزم عرضه و تقاضا در بورس کالاست.

رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران گفت: بیش از 75 درصد 
مش�کلات اقتصاد ای�ران داخلی و تنها 25 درصد آن مربوط به مس�ائل 

بین المللی است.
یحیی آل اس��حاق در گفت وگو با مهر گفت: برای حل مشکلات فعلی اقتصاد 
ایران اگر چه مس��ائل بین المللی مهم تلقی می ش��ود، اما باید برای حل مس��ائل 

اقتصادی واقع نگر و آرمان گرا باشیم.
رئی��س اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ته��ران افزود: در این میان ابتدا باید 
مشکلات اقتصادی شناسایی و مشخص شود چند درصد این مشکلات داخلی و چند 
درصد خارجی است و پس از تشخیص، مشکلات را به صورت ریشه ای حل کرد.
وی تصریح کرد: در حال حاضر مش��کل اصلی اقتص��اد ایران رکود تورمی و 
اشتغال است. به گفته آل اسحاق، بالقوه های ایران به لحاظ منابع انسانی، موقعیت 
جغرافیایی، منابع طبیعی و ذخایر ارزی نسبت به سایر کشورهای منطقه یکسان 
و یا حتی بالاتر اس��ت اما متاس��فانه استراتژی مشخص پایداری در حوزه اقتصاد 

تعریف نشده است.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران در توضیح این مطلب ادامه داد: 
اگر چه در س��ال های گذش��ته استراتژی اقتصادی وجود داشته اما این استراتژی 
پایدار نبوده و به تناسب زمان و مکان تغییر یافته است؛ به این معنا که یک زمان 
اقتصاد جنگی، زمان دیگر اقتصاد دولتی و در یک زمان اقتصاد نیمه دولتی حاکم 
بوده است در حالی که اگر بخواهیم در اقتصاد از منابع به صورت بهینه استفاده 

کنیم باید، استراتژی پایداری داشته باشیم.
وی ادام��ه داد: جنس اقتصاد به خصوص در س��رمایه گذاری و امور زیربنایی 
بلندمدت است و چنانچه اقتصاد از ثبات برخوردار باشد، فعالان اقتصادی می توانند 

برنامه ریزی کنند.
آل اسحاق با بیان اینکه اقتصاد همچون ظروف مرتبط است، خاطرنشان کرد: 
اگر بخواهیم اقتصاد بانشاط و با تکنولوژی بالایی داشته باشیم باید سرمایه گذاران 
داخل��ی و خارجی در اقتصاد ایران حضور یافت��ه و روابط منطقه ای و جهانی نیز 
به طور مناسبی پایه ریزی شود، این در شرایطی است که نمی توان گفت اقتصاد 

بانشاطی داشته باشیم اما دیوارهای بلندی را دور کشور بکشیم.
به گفته آل اس��حاق، مشکل دیگر اقتصاد ایران مجموعه روابط بانکی و نظام 
بانکی است؛ به این معنا که مجموعه مشکلات نظام بانکی اجازه رشد و بالندگی 
اقتصاد را نداده است، ضمن این که روابط بانکی شامل روابط بین بانک و مردم، 
رابط��ه بانک ها با بان��ک مرکزی، رابطه بانک مرکزی و دولت اس��ت و این روابط 

هم اکنون در یک وضعیت نامناسب در اقتصاد کشور قرار دارند.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران ادامه داد: اقتصاد ایران بانک محور 
است در حالی که در برخی کشورها اقتصاد در ارتباط مستقیم با بازار سرمایه و 
بورس است و منابع درآمدی در سایر بازارها غیر از بانک جمع و در اختیار مردم 

قرار می گیرد.
آل اس��حاق ادامه داد: فضای کس��ب و کار نیز از جمله مشکلات دیگر اقتصاد 
ایران است به نحوی که رنکینگ ما در فضای کسب و کار در میان کشورها 130 
اس��ت که این عدم امکان رش��د و اس��تفاده بهینه از امکانات را نشان می دهد؛ به 
این معنا که اقتصاد بهره ور نیست و 11 شاخصی که در فضای کسب و کار موثر 

هستند، در شرایط نامساعد قرار دارند.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران خاطرنشان کرد: مروری بر این 
مش��کلات نشانگر این است که بیش از 75 درصد مشکلات اقتصاد ایران داخلی 
و تنها 25 درصد آن مربوط به مسائل بین المللی است،  بنابراین اگر انتظار داشته 
باش��یم که با حل روابط بین المللی، اقتصاد ایران از تمامی مشکلات رهایی یابد، 

انتظاری بیهوده است.
به گفته آل اس��حاق، قسمت عمده مس��ائل اقتصادی ایران به نظام تدبیر در 
اقتصاد برمی گردد؛ به این معنا که لازمه تدبیر متکی بر علم مدیرانی اس��ت که 
ب��ا واقعیت های روز آش��نا بوده و عالم به علم اقتص��اد و نیز اقتصاد روز جمهوری 

اسلامی ایران باشند.

مدیرعامل شرکت س�هامی نمایشگاه های 
ایران از برگزاری چهاردهمین نمایشگاه تجاری 
کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی از 6 

تا 10 آبان ماه خبر داد.
کاظم اکبرپور دیروز در یک نشس��ت خبری در 
تشریح دلایل اهمیت چهاردهمین نمایشگاه تجاری 
کش��ورهای عضو س��ازمان همکاری اسلامی اظهار 
داشت: تحکیم روابط تجاری بین کشورهای اسلامی 
امکان ایجاد زمینه برای تعاملات فرهنگی، جلسات رو 
در رو بین بازرگانان و امکان فضای جدید اقتصادی 
برای پیش��برد امور از دلایل برگزاری این نمایشگاه 

در 13 دوره گذشته بوده است.
وی افزود: در نمایشگاه امسال فضای 21 متری 
رایگان در اختیار کشورها قرار گرفته و این نمایشگاه 
اهمیت ویژه ای برای بازرگانان ما دارد تا در کنار سایر 
کشورهای اسلامی به توسعه تجارت و روابط بپردازند.
وی افزود: موضوع اصلی نمایشگاه اتحاد اسلامی 

و توسعه پایدار اقتصادی است.
اکبرپور گفت: تاکنون 28 کش��ور برای همایش 
کش��ورهای اس��لامی و 31 کش��ور برای حضور در 
نمایشگاه اعلام آمادگی کرده اند که می توان گفت به 
طور کلی نمایندگان 35 کشور در سطوح مختلف در 
نمایشگاه امسال حضور دارند. باید همه ارکان کشور 
به این نمایشگاه نگاه ملی داشته باشند چرا که این 
کار می تواند یک تمرین برای برگزاری اکسپو باشد.

مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاه های ایران با 
تاکید بر اینکه نشست های تخصصی بازرگانان جهان 
اسلام در حاشیه این نمایشگاه برگزار می شود، گفت: 
نشس��ت ویژه بازرگانان مس��لمان در زمینه آی تک 
در روز اول نمایش��گاه، نشست تخصصی ساختمان 
و صنعتی س��ازی س��اختمان در روز دوم نمایشگاه، 
نشست تخصصی همکاری های صنعتی در روز سوم 
و بازدید از کارخانجات ش��اخص در روز آخر انجام 

می شود.

رئیس اتاق بازرگانی تهران:
75 درصد مشکلات اقتصاد ایران 

داخلی است

6 تا 10 آبان برگزار می شود
حضور 35 کشور در نمایشگاه تجاری کشورهای اسلامی تهران


